
Koncepce a perspektivy mužské reprezentace ČR na  rok 2015 

návrh přípravy na základě zkušeností z uplynulého období 

 

1. Hodnocení výsledků a přípravy mužské reprezentace v roce 2014.  

V březnu v Jerevanu se uskutečnilo individuální ME. Skvělý výkon předvedl David Navara, 

když podělil celkově 2. místo v této nesmírně náročné soutěži. Výsledkem se David 

kvalifikoval pro Světový pohár, který se má hrát v příštím roce. Výborný turnaj sehrál rovněž 

Viktor Láznička, jen nešťastný závěr ho vyřadil z kvalifikace do zmíněné špičkové světové 

soutěže. Reparát může složit společně s dalšími již na přelomu únoru a března v Izraeli. 

V srpnu byla centrem největší pozornosti Šachová olympiáda v Norsku. Naše družstvo 

v sestavě Navara, Láznička, Hráček, Babula, Petr až do konce bojovalo o nejvyšší příčky 

soutěže. Nadějné výkony našeho družstva vzbudily velkou pozornost nejen naší, ale i 

zahraniční šachové veřejnosti. Jasně ukázaly na vysoký potenciál české reprezentace, 

bohužel nevydařený samotný závěr pokazil skvělé vyhlídky. Byla to obrovská škoda, ze které 

je však třeba se poučit. Stejně jako podpořit nadále pozitivní a aktivní přístup našich předních 

reprezentantů. Všechny důležité aspekty jsou v centru pozornosti našeho realizačního 

přípravného týmu (M. Vokáč, M. Konopka, V. Jansa). Patří k nim především vytvoření 

adekvátních podmínek pro přípravu a účast na nejdůležitějších soutěžích, zvýšení důrazu na 

psychologickou a fyzickou přípravu a neustálá motivační snaha pro doplnění stálého kádru 

reprezentace někým z nejtalentovanějších zástupců mladé generace. Víme dobře, že základ 

reprezentace v podobě 29-letého D. Navary, 26-letého V. Lázničky,  44-letého Z. Hráčka, 41-

letého V. Babuly nebo 37-letého J. Štočka nemůže trvat věčně. Na druhé straně počet let 

nemůže být normou. Například Zbyněk Hráček si obdivuhodně drží vysokou výkonnost a 

nehraje hůře, spíše lépe než před několika lety. Víme dobře o skupině talentovaných 

velmistrů mezi 20-30 lety (Petr, Krejčí, Žilka, Bernášek aj), snažíme se je motivovat k vyšší 

výkonnosti, ale tato motivace není vždy jednoduchá. Překvapilo nás, že nikdo z nich 

neprojevil zájem o účast na ME v Jerevanu, ačkoliv ŠSČR byl připraven krýt finanční náklady.   

Samozřejmě, že také nadále sledujeme výkonnost všech adeptů reprezentace pro olympiádu 

nebo ME, tu hlavní motivaci ke zlepšení musí však naleznout každý sám u sebe.  Víme dobře 

o nadějném výsledku Tadeáše Kriebla na MS juniorů a s velkou pozorností budeme sledovat 

jeho nejbližší výkonnostní vývoj. Stejně tak víme o velice nadějných hráčích z té nejmladší 

kategorie (například Van Nguyen), sledujeme je a pomáháme jim i trenérsky. Domníváme se, 

že reprezentace v budoucnosti má dostatek kvalitních pramenů. Sledujeme také další hráče, 

kteří figurují vysoko na našem žebříčku ELO. 

Máme dobrý pocit z průběhu letošního soustředění reprezentace ve Vráži. Téměř všichni 

reprezentanti se ho zúčastnili velice aktivně svými vlastními příspěvky a účastí v odborných 



diskuzích. Přínosem byla také účast velmistra Igora Štohla, všemi uznávaného teoretika a 

současně přítele našich šachistů. Podobné soustředění (asi ve druhé polovině srpna) 

plánujeme i na rok 2015! Možná, že s ještě vyšším důrazem na fyzickou a psychologickou 

přípravu. V souvislosti se závěrem Šachové olympiády se o těchto aspektech hovořilo více 

než jindy, možná oprávněně.  Především psychologická část přípravy patří k těm 

nejsložitějším – snad proto, že je neobyčejně citlivá a individuální. Rádi vyslechneme 

doporučení špičkových profesionálních sportovních psychologů, společně s Michalem 

Konopkou a Markem Vokáčem se zúčastníme 12. prosince v Olomouci několika přednášek na 

toto téma. Psycholožka Helena Suková, bývalá skvělá tenistka, byla hostem a přednášejícím 

již na našem letošním soustředění ve Vráži. Psychologické přípravě hodláme věnovat velkou 

pozornost, připravuji individuální dotazy základu olympijské reprezentace na názor 

jednotlivých hráčů na jejich psychickou odolnost v rozhodujících chvílích (včetně závěrečných 

utkání na olympiádě). O psychologii sportu koneckonců pojednávala i moje diplomová práce 

na FTVS UK (samozřejmě před mnoha lety). Na jedné straně musíme s různými vývody být 

velice opatrní, na druhé straně je faktem, že selhání reprezentace v samotném závěru se 

stalo již jakousi chronickou nemocí a je třeba udělat vše pro její odstranění.   

2. Úkoly mužské reprezentace v roce 2015 

- Vytvořit předpoklady pro kvalitní přípravu na hlavní soutěže roku: ME jednotlivců 

v Izraeli koncem února a začátkem března, na Světový pohár (Navara), na ME družstev 

v listopadu na Islandu. Na ME družstev usilovat minimálně o zopakování výsledku 

z posledního ME ve Varšavě (8. místo). Poskytneme individuální trenérskou pomoc 

v přípravě špičkových reprezentantů, žádáme podporu pro smlouvy s našimi nejlepšími 

šachisty (Navara, Láznička, Hráček), umožnění startu dvou dalších reprezentantů na ME 

v Izraeli v únoru 2015 (podle žádostí a žebříčku ELO k 1.12).  

- Uskutečnit soustředění reprezentace v přibližně stejném rozsahu jako letos. Realizovat 

přípravné mezistátní utkání Polsko – ČR, které by se mělo uskutečnit v červnu 2015 na 

pozvání Polského svazu v Lublinu a kterého se zúčastní nejlepší šachisté obou zemí. 

- Realizační tým bude sledovat pečlivě hru a výsledky všech adeptů reprezentace včetně 

hry a výsledků na MČR a extraligové soutěži. Zvláštní pozornost bude věnována startu na 

Mitropě (doporučujeme trenérský doprovod), jakož i dalším důležitým mezinárodním 

soutěžím. Budeme se podílet na přípravě nejmladší generace na ME a MS mládeže. 

- Podpoříme motivaci pro vstup do reprezentace pro mladou generaci, ale budeme při 

nominacích respektovat především výkony na šachovnici. 

- Budeme sledovat vývoj individuálních ELO hodnocení reprezentantů a ovlivňovat (pokud 

možno) rozhodování při vhodnosti a četnosti účasti na turnajích.  

- Rozšíříme aktivní spolupráci na poli sportovní psychologie, najdeme vhodného 

spolupracovníka v tomto oboru. 

Za realizační tým zpracoval  

Vlastimil Jansa, kapitán mužské reprezentace 



Perspektivy reprezentace ČR žen 

 

Základním problémem kategorie žen je v ČR příliš úzká špička a nedostatečná herní praxe 

většiny potenciálních reprezentantek. V současné době je velmi obtížné bez výrazných 

rozpočtových nároků situaci zlepšit. 

Přes veškeré problémy získávají naše reprezentantky v soutěžích družstev celkem pravidelně 

nadprůměrné výsledky, i na letošní olympiádě v Norsku měly v posledním kole na dosah 

zcela neočekávaný průnik do první šestnáctky celkového pořadí. Považujeme to za důkaz 

potenciálu našich šachistek, jeho naplnění je však náročným úkolem nejen rozpočtovým, ale i 

motivačním. 

Relativně nejúspornějším krokem je zvýšení tréninkového objemu práce jednotlivých 

reprezentantek, ke kterému bude letos využita i úspora prostředků z kapitoly soustředění 

žen rozpočtu 2014. Vedle toho jsou na rok 2015 plánována dvě soustředění kandidátek 

reprezentace pro ME družstev. Stále nejasná otázka termínu a místa individuálního ME žen 

jen potvrzuje problémy v kategorii žen i na mezinárodní úrovni. 

Pokud by to dovolovaly možnosti rozpočtu ŠSČR, bylo by užitečné pořádání pravidelného 

mezinárodního turnaje žen v ČR, nebo přinejmenším alespoň podpora účasti našich hráček 

na kvalitních soutěžích v zahraničí. 

Celkem úspěšná vystoupení našich juniorek v kategorii do 18 let v tomto roce dávají naději 

na určité rozšíření naší špičky a doplňování reprezentačního výběru novými talentovanými 

hráčkami. Velmi důležitou otázkou bude v této oblasti motivace mladých hráček, na které 

budeme spolupracovat s reprezentačním trenérem mládeže. 

Za realizační tým zpracoval  

Marek Vokáč 


